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JUBILEJ VRATAR N E
Leta 1953 je bil položen temeljni 

kamen za novi lesno-industrij slci 
kombinat v Borovnici. Na pobudo 
Občinskega komiteja ZK takratne 
občine Borovnica, so to gradnjo iz
glasovali delavci žage in zaboj arne 
na Bregu na enem izmed svojih se
stankov. Takoj se je začelo z grad
njo novih objektov, temeljni kamen 
pa je položil takratni direktor LIP 
Ljubljana tov. Marolt Anton.

Leta 1957 je bila otvoritev nove 
mizarske delavnice 8. februarja 1958 
pa je bila otvoritev vratarne. Tako 
letos praznujemo 20 let proizvodnje 
vrat ali 20 let obstoja vratarne.

Sam začetek proizvodnje vrat je 
bil zelo primitiven. Okvir krila je 
bil sestavljen iz letvic 7X3,4 cm. V 
V ta okvir so bile vložene letvice 
širine 3,4 cm in 6 mm debele. Na ta 
okvir je bil nalepljen slepi furnir, 
debeline 2,5 mm — 3 mm, vrh tega 
pa žlahtni furnir — debeline 0,5 mm. 
Nanašanje lepila je bilo ročno. Upo
rabljalo se je kazeinsko lepilo za 
hladno lepljenje. Stiskalnica je bila 
ročna, kapaciteta pa je imela 5 vrat 
dnevno. Delo je bilo enoizmensko. 
Že čez par dni se je organiziralo 
dvoizmensko delo in s tem tudi po
večana proizvodnja.

O nadaljnjem razvoju vratarne 
sem imel naslednji pogovor z dol
goletnim šefom vratarne — tov. Re- 
bolom.

Kdaj je bil večji porast proizvod
nje in kakšni so bili ukrepi za to?

Leta 1961 je bila nabavljena nova 
večja stiskalnica za stiskanje 6 vrat 
— takozvane Mihoma. Kapaciteta je 
bila 24 kril na uro. Seveda je bilo 
tu mnogo težav pri ugotavljanju ča
sa stiskanja, kakor tudi sama obde
lava. Tako se je obrez vrat vršil na 
formatni krožni žagi po dolžini in 
širini. Izvrtine za ključavnico so se 
izdelale na verižnem rezkarju.

Kako je bilo v tem času z delovno 
silo?

Kar se tiče delovne sile ni bilo te
žav. Vsa delovna sila je bila iz oko
liških krajev in ni bilo večjih težav 
za priučitev. Ljudje so bili bolj za

interesirani kakor danes, kajti 
vspodbujala jih je sila razvoja to
varne, uspeh in želja po večjem 
osebnem dohodku. Danes ni opa
ziti posebne zagnanosti pri delu, 
kajti delovne sile je iz vseh krajev 
Jugoslavije z različnimi delovnimi 
navadami ali bolj na kratko delov
no disciplino.

Obrez vrat je bil na formatni 
krožni žagi, izdelava vdolbine za 
ključavnico na verižnem rezkarju 
itd. Kakšen je bil v planu novi ukrep 
za povečanje proizvodnje?

Že v naslednjem letu (1962) v je
seni se je nabavila dvojna obrezo- 
valka Torwege in stroj za vdolble- 
nje nasadil Weche. Takoj se je po
večala proizvodnja in kvaliteta, kajti 
tako smo dokončno prišli na stroj
no obdelavo vrat. Začela so se de
lati vrata Typ LIKO. Ta typ vrat 
se je izdeloval približno 3 leta, na
kar smo prešli na navadne klasične 
podboje. Proizvodnja se je dvignila 
za 100 °/o. Plan je bil 30.000 vrat let
no. Zaposlenih je bilo 40—50 ljudi.

Kakšna je bila razvojna pot vra
tarne naprej, naprimer v nasled
njem letu?

Leta 1963 smo prešli iz sestavlje
nega slepega in vrhnega furnirja na 
razne plošče, kar je občutno pove
čalo kapaciteto kril na stiskalnici in 
seveda s tem celotno proizvodnjo.

Po predhodu na strojno obdelavo 
vrat je bil kot smo slišali močan po
rast proizvodnje. Da bi bila izdelava 
vrat popolnoma strojna smo se od
ločili za nakup novih strojev in to 
večstranski skobelni stroj in večli- 
stna krožna žaga — takozvani ama- 
rikanar. Kaj smo pridobili s tem?

Ponovni porast proizvodnje od 10 
do 15 %. Ta porast se je planiral 
in več ali manj tudi dosegel vsako 
leto. V kolikor ni bil plan dosežen 
je bil glavni vzrok pomanjkanje su
rovine (npr. vezave plošče) ali slič
no. Z nabavo večstranske in večlist- 
ne krožne žage se je povečala pro
izvodnja izdelave sredic in zmanj

šal izdelovni čas vrat. Proizvodnja 
se je večala, istočasno tudi kvali
teta.

Kdaj se je porajala zamisel za 
formiranje oddelka lakirnice vrat?

Slovesnost v Vratarni pred skoraj 
20 leti
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Mislim, da je bilo to leta 1966/67. 
Tovarniški prostori so se adaptirali 
in leta 1968 je že začela obratovati 
lakirnica. Kupili so se stroji Capea 
— to je polivalni stroj in brusil- 
ka Hesseman. Delovna sila je bila 
vzeta iz vseh delavnic obrata. Te
žave so bile velike, kajti bili smo 
brez izkušenj. Vztrajno in požrtvo
valno delo mojstrov in zaposlenih 
je kmalu rodilo sadove in prišli smo 
na kapaciteto 1400 polakiranih vrat 
mesečno, pozneje pa že 2800 — to
rej 100 % več.
Kako je bilo s podboji?

Leta 1969 smo začeli iskati koope
ranta za podboje in tako sklenili po
godbo s podjetjem Alples iz Želez
nikov. Kooperanta smo iskali vsled 
pomanjkanja jelovega lesa v doma
čem revirju. Seveda — hoteli smo 
pa s tem tudi povečati proizvodnjo.

Kdaj se je porodila zamisel o re
konstrukciji nove vratame?

Leta 1974 so se za to odločili ne 
le samo delavci vratarne, temveč vsi 
delavci DO LIKO na svojih zborih. 
Če smo hoteli v korak naprej z dru
gimi sorodnimi podjetji, smo morali 
preiti na novo tehnologijo oziroma 
novo strojno postrojenje. Tudi sta
ra lakirnica ni bila več kos zahte
vam tržišča. Po odločitvi DS in de
lovnih ljudi o rekonstrukciji so se 
takoj začeli zidati novi objekti in 
dobavljati stroji. Tako je poleti 
1976 začela obratovati nova lakir
nica, katera ima visoko kapaciteto, 
kakovost pa na visoki višini. Tako 
lahko lakirnica danes po raznih pre- 
stanih težavah polakira 4.000 podbo
jev in 10.000 kril mesečno.

Julija 1977 je začela obratovati še 
strojna linija vrat katera ima zmog- 
gljivost 300.000 vratnih elementov 
letno.

Da so težave v vratarni vemo vsi 
in o tem ne bi govoril. Kje je vzrok 
težav tudi vemo. Novi ljudje z ne- 
izkušnjami se menjavajo vsak dan. 
Pred rekonstrukcijo je bilo zaposle
nih v vratarni 112—115 ljudi, danes 
pa jih je 150—160. Ne le delavci vra
tarne, temveč prav vsi moramo biti 
zainteresirani za uspeh vratame in 
pomagati strokovnemu kadru koli
kor je le mogoče. Delovna discipli
na, zaloga materialov in repromate- 
rialov bo morala biti zagotovljena 
sicer ne bo dosežen uspeh. Vratarna 
je naš največji TOZD in moramo 
ga čim prej uvrstiti med tiste, ki 
delajo uspešno, izvršujejo planske 
naloge in uspešno konkurirajo trži
šču.

To je bil kratek pogovor s tovari
šem Rebolom.

Delavcem vratame želimo ob 20- 
letnici obstoja obilo uspeha v njiho
vi temeljni organizaciji in jim za 
jubilej iskreno čestitamo. Ravno ta
ko lahko ob tej priliki ugotavlja
mo tudi to, da bo v mesecu marcu 
dmgo leto praznovala 15-letnico ob
stoja vratama na lokaciji Verd.

Martinčič Franko

Rezultati poslovanja 
v III. tromesečju 1978

Uvodoma moramo poudariti, da 
imamo letos dva obračuna. Prvega 
smo sestavili za I. poli. in ga spre
jeli kot zaključni račun, dmgega, to 
je obračun za obdobje od 1. 7. do 
30. 9. pa smo sestavili posebej, ker 
od L 7. že poslujejo nove TOZD.

Komulativnih podatkov žal ne mo
remo posredovati, ker smo zal. poli. 
sestavili obračun za dve TOZD, po 
tem obdobju pa za štiri. Edino 
Skupne službe imajo komulativen 
izračun, ker se tu finančno ni nič 
spremenilo.

TOZD Servisi so ustvarili 10 % 
ostanek čistega dohodka na celotni 
prihodek. To je le začasno, ker se 
morajo do konca leta urediti cene.

Tretjino cel. prihodka ustvarijo 
Skupne službe s prodajo izdelkov v 
prodajnem skladišču, dve tretjini pa 
v interni realizaciji za usluge TOZD.

Zaradi kratkega roka sestave ob
računa, niso obračunani stroški na 
TOZD po določilu sporazuma za to 
tromesečje, pač pa smo jih razdelili 
začasno po ključih iz I. polletja. 
Ob koncu leta bomo sestavili pora

Razdelitev celotnega prihodka za obdobje III. tromes. 1978

Skupaj Primar. Stolar. Vratar. Servisi Skup. sl

Cel prihodek 154.077 40.437 37.362 49.047 8.117 19.114
Izvoz 36.350 597 35.326 427 — —

Notranji trg 62.732 6.477 1.729 48.505 144 5.877
Inter. realiz. 54.243 33.155 186 — 7.955 12.947
Ostalo 1.040 510 121 115 18 290
Porabljena sred. 96.761 26.015 26.015 31.538 3.626 9.337
Dohodek 57.601 14.495 11.349 17.509 4.491 9.777
Čisti dohodek 41.008 10.103 7.739 10.369 3.551 9.246
OD 34.502 7.756 7.122 8.583 2.700 8.341
Ostalo 6.506 2.347 617 1.786 851 905

Iz navedenih podatkov je razvid
no, da je v III. tromesečju dobro 
poslovala TOZD Primarna, ki je ust
varila relativno največ ostanka či
stega dohodka. Ker je imela največji 
prihodek v interni realizaciji izvira 
največji del ostanka čistega dohod
ka iz prodaje TOZD Tovarne stolov 
TOZD Tovarne vrat. Zaradi tega se 
bo treba do konca leta vsekakor do
govoriti o dohodkovnih odnosih 
med temi partnerji.

TOZD Tovarna stolov je v III. tro
mesečju komaj pokrila stroške s ce
lotnim prihodkom, zato praktično 
ni mogla ustvariti več ostanka či
stega dohodka. Vzroki so v nespre
menjenih prodajnih cenah na zuna
njem tržišču in nenehnem porastu 
cen materialom na notranjem trži
šču.

TOZD Tovarna vrat ni ustvarila 
dovolj čistega dohodka, da bi lahko 
pokrivala obveznosti, ki jih ima do 
vračila anuitet.

Zaradi velikih kreditov, ki jih je 
najela za investicijo, plačuje visoke 
obresti, kar ji zmanjšuje čisti do
hodek. Pa tudi druge dajatve iz do
hodka so previsoke. Stanje se neko
liko popravlja, vendar TOZD do 
konca leta ne bo dosegel planira
nega ostanka dohodka.

čun vseh prispevkov TOZD, po spo
razumu.

Problem obratnih sredstev z ozi
rom na zaloge je še vedno pereč, 
zlasti pri vratarni, kjer zaloge ne
prestano rastejo. Ker kreditov za 
pokritje manjka obratnih sredstev 
ni moč dobiti, se bo treba tega pro- 
blega resno lotiti, sicer bo TOZD 
kljub pomoči drugih TOZD lepega 
dne ostal brez obratnih sredstev.

Kljub težavam z obratnimi sred
stvi smo osebne dohodke izplačevali 
v rokih, z ozirom na gornji problem 
pa je vprašanje, koliko časa nam bo 
to še uspevalo.

Finančno računski sektor

Naš nekdanji obrat v Slav. Požegi
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AKTUALNE NALOGE
TOV. KOVAČ ING. FRIDERIK — 
NOVI DIREKTOR LIKA

V mesecu avgustu je delavski svet 
delovne organizacije imenoval ing. 
Friderika Kovača za novega direk
torja delovne organizacije. Na sep
tembrski seji delavskega sveta de
lovne organizacije pa je novi direk
tor delovne organizacije seznanil de
lavski svet z najpomembnejšimi na
logami in cilji, katerim bo dal naj
več poudarka pri izvajanju svoje 
funkcije.

Novi direktor je na kratko orisal 
razmere v delovni organizaciji, v ka
teri prevzema nove dolžnosti. Te 
razmere niso najugodnejše, saj se 
LIKO nahaja v reorganizaciji, pa tu
di poslovni rezultati niso najboljši 
glede na sprejete obveznosti. Zaradi 
tega bo potrebno čimprej tudi de
lovno ter dohodkovno izpeljati spre
jeto samoupravno organizacijo in 
zagotoviti, da bo nova proizvodnja 
notranjih vrat začela ustvarjati tak
šne rezultate, ki bodo zagotavljali 
kritje normalnih osebnih dohodkov 
in sprejetih obveznosti iz kreditov 
ter najnujnejših tekočih potreb. Pri 
tem bo treba dati poseben poudarek 
izvajanju sanacijskega programa, 
posebno še nalogam na področju ob
likovanja proizvodnega ter prodaj
nega programa, nalogam na področ
ju planiranja in spremljanja proiz
vodnje ter ureditvi kadrovskih vpra
šanj.

Glede razvojne usmeritve delovne 
organizacije novi direktor ni naka
zal potrebe, da bi jo spreminjali. 
Poudaril pa je nujnost zagotovitve 
doslednega in odgovornega planira
nja in spremljanja sprejetih planov. 
Sprejete srednjeročne plane je po
trebno tekoče spremljati in seveda 
tudi po potrebi dopolnjevati v okvi
ru sprejete programske usmeritve 
posameznih temeljnih organizacij. 
V tej smeri je potrebno tudi razvi
jati in usmerjati investicijsko poli
tiko. Dogovoriti pa se je potrebno 
za prioriteto in roke naložb ter jih 
uskladiti z dohodkovnimi možnost
mi. Obdelati pa bomo morali še in
vesticije v lastno prodajno mrežo, 
vlaganje za dolgoročnejšo zagotav
ljanje surovin in možnosti za druga 
sovlaganja na osnovi poslovnih in 
dohodkovnih povezav. Večji pouda
rek bo treba dati k takšnim usme
ritvam razvoja in vlaganj, ki bodo 
zagotavljala večji dohodek: 1. na os
novi boljših tehničnih in tehnolo
ških rešitev; 2. s kvalitetnejšimi 
strokovnimi kadri; 3. s pospeševa
njem in pravilnim nagrajevanjem 
inventivne dejavnosti; 4. hitrejšim 
vnašanjem novih organizacijskih in 
znanstvenih spoznanj in dosežkov 
na vsa področja poslovanja ter; 5. 
z zahtevnejšimi in kvalitetnejšimi 
proizvodnimi programi.

Na področju tekočega poslovanja
je ing. Kovač posebej poudaril na
loge za zagotovitev likvidnosti de
lovne organizacije. Potrebno bo do
sledno in odgovorno mesečno pla
nirati vse pridodke in izdatke. Iz
koristiti moramo tudi ugodne mož
nosti za najemanje kreditov, ki nam 
jih daje izvoz. Prav tako moramo 
tekoče spremljati in nadzirati vse 
zaloge materialov, gotovih izdelkov, 
nedokončane proizvodnje in vzdrže
vati v normalnih mejah. Več pozor
nosti bomo morali posvetiti nadzo
ru stroškov poslovanja in zagotoviti 
racionalno izkoriščanje delovnih 
sredstev, predmetov dela in delov
nega časa.

Poseben poudarek je dal novi di
rektor nalogam na področju kadrov
ske politike. Na tem področju bo
mo morali začeti dolgoročno in te
koče planirati kadre z vsemi ele
menti, kot je izobraževanje oziroma 
usposabljanje, delovni pogoji, sta
novanjski, kulturni in življenjski po
goji, napredovanje, odsotnosti z de
la in podobno. Na tem področju nas 
čakajo tudi naloge v zvezi z zago
tovitvijo minimalnih stanovanjskih, 
kulturnih in življenjskih pogojev. 
Odločneje in hitreje bo treba pri
stopiti k strokovnemu izobraževa
nju z vsemi možnimi načini, k obli
kovanju sistema napredovanj in pri

znanj, zagotavljanju primernih de
lovnih pogojev, k zagotavljanju pri
merih del za invalide in za starejše 
delavce ter k takšnemu razporeja
nju delavcev, ki se bo približalo na
čelu: »Pravega človeka k pravemu 
delu.« Izpeljati moramo tudi že 
sprejeti sistem razporejanja sred
stev za osebne dohodke. Vso skrb 
je potrebno posvetiti preventivnim 
ukrepom, uporabi zaščitnih sredstev 
in varnostnih naprav, da zmanjša
mo nesreče pri delu.

Na področju nabavne in prodajne 
politike je potrebno oblikovati ce
lovit proizvodni in prodajni pro
gram s posebnim poudarkom na 
programu vrat. Pri tem moramo iz
hajati s stališča zahtev in pogojev 
proizvodnje ter trga. Te programe 
je treba stalno spremljati in dopol
njevati za doseganje boljših proiz
vodnih in prodajnih rezultatov in 
s tem za večji dohodek. Dosedanjo 
izvozno politiko stolov, to je pove
čevanje lastnega izvoza, izvoz preko 
večjega števila posrednikov in več
jemu številu kupcev, moramo nada
ljevati in jo razširiti še na izvoz 
vrat. Izvozu vrat je potrebno po be
sedah ing. Kovača posvetiti vso 
skrb, da se čimprej e vključimo na 
tuje tržišče s planiranimi količina
mi. Prodajo vrat na domačem trgu 
je treba usmeriti še naprej preko 
trgovskih in gradbenih organizacij. 
Pri tem pa moramo zmanjšati na 
minimum prodajo preko posredni
kov. Zato je potrebno organizirati 
lastno prodajno mrežo z vlaganji v 
izgradnjo lastnih prodajnih skladišč, 
s sovlaganji z drugimi organizacija
mi in z najemanjem ustreznih pro
storov. Izboljšati bo potrebno tudi 
organizacijo in kvaliteto montaže in 
razširiti predstavniško mrežo. Teko
če je treba spremljati in oblikovati 
politiko cen. Eden izmed bistvenih 
ciljev nabavne politike mora biti v 
zagotovitvi najpomembnejših suro
vin in materialov z dolgoročnim po
vezovanjem, s skupnim planiranjem 
in tudi sovlaganji z dobavitelji.

Razvijanje in ustvarjanje samo
upravljanja bomo ob aktivnem so
delovanju družbenopolitičnih orga
nizacij zagotavljali s pravočasnim, 
rednim in neposrednim obvešča
njem članov kolektiva o vseh naj
pomembnejših samoupravnih in po
slovnih dogodkov. Zato je potrebno 
razviti in dopolniti informacijski si
stem. Ta mora omogočiti delavcem, 
organom upravljanja, poslovodnim 
organom in delavcem s posebnimi 
pooblastili in odgovornosti takšne 
podatke, ki bodo omogočali pravo
časne in optimalne odločitve. Pred
logi odločitev pa morajo biti pri
pravljeni v razumljivi obliki, kar še 
posebej velja za predloge samoup
ravnih splošnih aktov. Sprejete sa
moupravne odločitve bomo morali 
hitreje in dosledneje izvajati in jih 
vnašati v vsakodnevno prakso. Več 
pomoči bomo morali tudi nuditi de
legacijam za družbenopolitične 
skupnosti in za samoupravne inte
resne skupnosti, da bodo lahko v 
teh skupnostih resnično zastopale in 
posredovale stališča in interese de
lavcev. V zvezi s samoupravljanjem 
pa je treba racionalizirati sestanko
vanje. Sestanki morajo biti dobro 
pripravljeni in ob primernem času
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in se lahko tako dosežejo dobre od
ločitve ob minimalni izgubi delovne
ga časa.

Ing. Kovač je tudi poudaril nuj
nost, da dosledno izpeljemo navodi
la za izboljšanje delovne discipline. 
Odločno bo treba ukrepati proti de
lavcem, ki se ne ravnajo po spre
jetih in določenih navodilih, ali ne 
izvajajo svoje samoupravne in de
lovne dolžnosti. Zato je treba zago
toviti stalen nadzor nad izvajanjem 
sprejetih delovnih in samoupravnih 
dolžnosti, tako s strani organov up
ravljanja, kot s strani vodij dela. 
Pri tem se moramo zavedati, da lah
ko le z delom ustvarimo boljše re
zultate in s tem tudi sebi boljši 
standard.

Sodelovanje z družbenopolitični
mi organizacijami pri pripravljanju 
in izvajanju vseh najpomembnejših 
akcij je zelo pomembno. Zato je no
vi direktor posebej poudaril prepri
čanje, da je mogoče zahtevne nalo
ge izpeljati le ob skupni akciji or
ganov upravljanja, družbenopolitič
nih organizacij in vseh delavcev, s 
tem, da vsak opravi svoj del naloge.

Na koncu je novi direktor pouda
ril pomen dobrih tovariških in de
lovnih odnosov v delovni organiza
ciji. Za nadaljnji razvoj in za uspeš
no tekoče poslovanje so pomembni 
tudi dobri odnosi med temeljnimi 
organizacijami. Ti odnosi morajo te
meljiti na doslednem izvajanju spre
jetih planov, dogovorjenih dohod
kovnih odnosih in na izvajanju spre
jetih skupnih interesov in ciljev. Za
to je potrebno odločno nastopati 
proti tistim, ki razširjajo in izkriv
ljajo netočne informacije ter s tem 
kvarijo odnose. Ravno tako, je po
trebno razvijati dobre in korektne 
poslovne odnose s poslovnimi part
nerji.

Delavski svet je sprejel naloge, ki 
jih je nakazal direktor, in so le-te 
tako postale tudi naša zadolžitev.
Pri tem pa gotovo leži naj večja od
govornost za njihovo izvajanje na 
direktorju delovne organizacije. 
Vzdušje na delavskem svetu nas 
prepričuje, da bo direktor dobil po
trebno podporo tudi pri izvajanju 
teh odgovornosti.

Sajovec Alojz

Nas izvoz
STANJE IN IZGLEDI NAŠEGA 
IZVOZA

Doesežna vrednost prodaje v iz
voz za 10 mesečno obdobje 1978 je 
nekoliko pod pričakovanimi rezul
tati in bi verjetno lahko bila zado
voljiva, če bi v proizvodnji bolje iz
koristili zmogljivosti. Žal nismo 
uspeli maksimalno izrabiti vseh 
možnosti, katere nam je nudilo pre
cej dolgo konjunkturno odbobje in 
katerega je sodeč po raznih poka
zateljih konec. Čeprav ni umestno 
trditi, da je bilo izvažati letos eno
stavno oziroma brez truda, toda za
vedati se moramo, da smo stalno 
imeli zadosten dotok naročil, da 
smo četudi s težavo uspeli letos 
marca celo zvišati cene. Nekaterim

oziroma spremeniti cen v svojo ko
rist.

Skratka za prvo polletje lahko re
čemo, da smo bili s prodajnimi do
sežki v izvozu zelo zadovoljni, tudi 
programsko smo obogatili naš asor- 
timan, navezali stike s kupci, ka
teri so nam to omogočili ter tudi z 
dolgoletnimi kupci pričeli razvijati 
nov program kot so masivne mize 
ter moderni stoli. Lahko rečemo, da 
so delavci v TOZD Tovarna stolov 
z razumevanjem celotne tržne situ
acije vložili ogromne napore tako v 
izdelavo in razvoj novih vzorcev kot 
tudi v izpeljavo celotne tehnologije 
novih izdelkov. Za letošnje leto bo
mo lahko rekli, da je bilo zelo po
membno v uvajanju novih artiklov, 
saj smo imeli serijsko prvič v pro
izvodnji kar 7 novih izdelkov. Ima
mo že tudi konkretne rezultate v

proizvajalcem kolonialnega pohištva 
že poldrugo leto ni uspelo dvigniti

uvajanju novih programov. Tako 
smo uspešno uvedli plasman kom
pletnih miz z masivno ali parket 
mizno ploščo ter masivnim podnož
jem. Enako tudi nekaj stolov iz na
šega modernega programa. Izreden 
je tudi interes kupcev za našo gar
nituro v boru, namenjeno za evrop
sko tržišče. Še posebno razveseljivo 
je tudi dejstvo, da je precejšen del 
novega programa sad lastnih idej 
in zamisli našega domačega kadra. 
Vse to je še kako pomembno za 
našo bližnjo prihodnost, saj zopet 
ugotavljamo, da je situacija na trgu 
zaskrbljujoča.

Naši kupci nas obveščajo o nara
ščajočih zalogah, naročila ne priha
jajo več tako redno, vse pogosteje 
nas prosijo, naj z odpremo poča
kamo, vse manj je urgenc in po
dobno.

Stanje na ameriškem trgu, kamor 
je usmerjeno 80 % našega izvoza, 
kaže na bližajočo se krizo. Tako je 
obrestna mera dosegla rekordno ra
ven, vrednosti delnic so padle na iz
redno nizek nivo, inflacija se pove
čuje in vsi pokazatelji kažejo na 
bližajočo se recesijo, podobno kot 
v letu 1974/75. Vemo pa kaj to po
meni, saj smo to občutili tedaj vsi 
zaposleni v LIKO.

Kakšna bo naša obramba v tej 
situaciji? Lahko se odločimo in iz
delujemo cenene stole, za katere bi 
verjetno lahko našli kupce (stol 
347). Seveda bomo tudi v ceni mo
rali biti konkurenčni dobaviteljem 
iz drugih republik oziroma iz raznih 
azijskih držav. To pomeni tudi zni
žanje že sedaj nizke in nezanimive 
cene.

Druga rešitev je pa v nadaljnjem 
razvoju novih izdelkov, v iskanju 
novih kupcev vse v cilju izdelovati 
kvalitetno pohištvo ter ga prodajati 
po cenah, katere bodo dale tudi fi
nančni rezultat.

Seveda je takšna pot zelo napor
na in je potrebna angažiranost vseh 
delavcev, še posebno strokovnih v 
TOZD, saj bodo pri širšem asorti- 
manu, manjših serijah, vsi izredno 
obremenjeni. Vendar je edino tak
šna odločitev lahko resnično uspeš
na, pri tem pa nikakor ne izklju
čujem prvo ali pa tudi kombinacijo 
obeh.

Še nadalje je potrebno razvijati 
tudi naš lastni izvoz. V spodbudo bi 
navedli celotno vsebino telexa, kate
rega smo pred kratkim prejeli od 
našega kupca, firme WPI, Charlotte:

Spoštovani!
Pravkar sem imel vsakoletni se

stanek z banko, da bi načrtovali fi- 
načne in akreditivne posle za na
slednje leto, vse je v redu. Prosim 
povejte vsem na LIKO, da se jim 
želim zahvaliti, ker brez LIKO-vega 
popolnega sodelovanja in pomoči, ki 
ste mi jo nudili s tako pripravlje
nostjo, tak razvoj v poslu ne bi bil 
mogoč. Naslednje leto bi opremili 
120.000 stolov in prepričan sem, da 
bomo pred julijem 1979 odpremili 
tudi nekaj vratnih kril, to sem dol
žan LIKU. Želim, da bi bil sedaj na 
LIKU, da bi se osebno zahvalil 
vsem, za sedaj hvala vsem skupaj 
Earl Kendrick — predsednik WPI

Še posebno pozornost bomo mo
rali posvetiti izvozu vrat. Žal na tem 
področju doslej nismo dosegli po
membnejših rezultatov, toda potreb
no bo temeljito obdelovati tudi to 
problematiko in se predvsem tudi 
kadrovsko usposobiti. Imamo nam
reč vse možnosti, saj je sedaj v novi 
vratarni tudi odpadel poglavitni pro
blem glede plasmana v izvozu, to 
je bila nezadostna kvaliteta.

Ne smemo pa od samega začetka 
večjega prodora prodaje vrat v iz
voz pričakovati tudi ugodnih finanč
nih rezultatov, kajti to bo verjet
no v bližnji prihodnosti nemogoče 
in bo potrebno cenovno politiko vo
diti v skladu s tržnimi možnostmi.

Pungerčič Olomir

Proslavljanje delovnih uspehov 
v Štolami
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9. kongres ZSS
V asi s kongresa Zveze sindikatov 
Slovenije

Delavski Maribor je bil gostitelj 
9. kongresa Zveze sindikatov Slove
nije, ki se je vršil koncem oktobra 
tega leta. Prek 440 delegatov, ter 
ostalih gostov, torej blizu 700 pri
sotnih se je zbralo tega lepega je
senskega jutra v lepo okrašeni Uni
onski dvorani v Mariboru. Ponosni 
domačini so nas delegate z veselimi 
obrazi sprejeli in pozdravili. Človek 
je dobil vtis, da smo vsi domači, 
da se vsi poznamo med seboj, da 
smo vsi istih misli, da se čim bolje 
sklene dogovor slovenskih sindika
tov. Uvodni Internacionali in bese
dami predsednika sindikatov Slove
nije so simbolično prikazali dejav
nost vseh 18. strokovnih sindikatov 
mariborski mladinci, ki so oblečeni 
v simbolične delavne obleke pozdra
vili udeležence 9. kongresa Zveze 
sindikatov Slovenije.

Referat predsednika republiškega 
sveta ZSS Vinka Hafnerja in ostali 
dokumenti niso prinesli bistvenih 
sprememb v delovanju sindikatov, 
temveč utrjevanju samoupravljanja 
v družbeno ekonomskih odnosih. Za
to je kongres posvetil več pomena 
praktičnim vprašanjem organizacij
skem in vsebinskem delovanju pri 
reševanju konkretnih nalog delav
cev. Vloga sindikatov v združenem 
delu in v našem političnem samo
upravnem sistemu mora biti taka, 
da z demokratičnimi odnosi delav
cev in občanov zagotavljajo uprav
ljanje s svojim in skupnim delom. 
Delavcu v združenem delu je treba 
zagotoviti tak položaj, da lahko up
ravlja s sredstvi s katerimi razpo
laga, da skrbi za razširjeno repro
dukcijo in gospodarjenjem z druž
benimi sredstvi. Poudarjeno je bilo, 
da je tako upravljanje velikokrat 
pomanjkljivo zaradi raznih skupin
sko lastniških pojmovanj in predlo

gov za razporejanje s sredstvi in 
dohodkom. Samoupravno vedenje, 
tako je bilo rečeno, bi morali sindi
kati oziroma osnovne organizacije 
pozorno spremljati in analizirati nji
hovo vsebino in obseg, ter odgovor
no in vztrajno, delavno sprovajati 
v prakso. Sindikat v KS ni bistvena 
novost, temveč potreba v delovanju 
sindikalnih organizacij in celovite 
samouprave pri odločanju. Odprav
ljamo odtujenost odločanja v ime
nu delavcev in podobne misli je iz
razilo v razpravi več delegatov, ki 
so govorili kako se moramo organi
zirati, da se prebijemo izza tovarni
ških ograj v Krajevne skupnosti in 
s tem odpravljamo administrativni 
način dela oziroma urejanja družbe
nih zadev. Ugotovitve, da delegacije 
niso našle svojega mesta in odloča
nja po posameznih TOZD-ih, so od
govorne predvsem osnovne organi
zacije sindikata in njihova vodstva, 
ki se prepogostokrat ne zavedajo 
svoje družbene in politične vloge in 
dolžnosti pri sprejemanju njihovega 
dela. V procesu odločanja imajo za
to veliko vlogo tudi sindikalne sku
pine, kjer se soočajo z vsemi pro
blemi, ki nastajajo v takoimenova- 
nih celicah samoupravljanja, kjer 
se odločanje začne in seveda tudi 
sklene.

Veliko je bilo govora o družbeno 
političnem usposabljanju sindikal
nih delavcev. Ugotovitve so pokaza
le, da osnovne organizacije sindika
ta nimajo dovolj posluha za njihov 
objektivni razvoj pri usposabljanju 
novih kadrov. Dogaja se, da pona
vadi vključimo v sindikalno delo 
ljudi, ki nimajo dovolj politične za: 
vesti in sposobnosti, zato je tudi 
delo in delovanje sindikalnih orga
nizacij zelo otežkočeno. Šole samo
upravljanja so namenjene predvsem 
sindikalnim delavcem, zato naj bi 
imel vsak sindikalni aktivist oprav
ljeno to spoznanje, kako se odloča 
v naj nižji celici preko delegacij do 
samoupravnih teles. Vsak sindikalni

aktivist bi se moral zavedati, da je 
odgovoren za svoje delo neposredno 
delavcem od kjer izhaja, da prena
ša dogovorjene naloge na svoje so
delavce oziroma od njih na organe 
sindikata tako v TOZD kakor izven 
njega.

Delegati so razpravljali zelo aktiv
no, saj je blizu 240 delegatov in go
stov dalo svoj prispevek k delu v 
petih komisijah v katerih je kongres 
delal. Razpravljale! so s svojimi pri
spevki veliko govorili o vlogi sindi
kata na vseh področjih družbenega 
življenja. Ko se sindikat vključuje 
in povezuje v SZDL fronto, potem 
mora biti povsod tudi prisoten, kot 
vodilna sila delovnega človeka.

Družbeno planiranje je eno bist
venih postavk pri samoupravnem 
odločanju v reprodukciji, zato tudi 
tu ni mogoče brez sindikata. Enako 
velja pri delitvi dohodka, sredstev 
za skupno, splošno in osebno po
rabo.

Delegati smo na kraju izvolili čla
ne oziroma delegate republiškega 
sveta ZSS, ki je 85-članski, nadzorni 
odbor, ter kandidate za člane dele
gacij ZSS v sestavu Zveze sindika
tov Jugoslavije in kandidate za 8. 
kongres Zveze sindikatov Jugoslavi
je, ki bo še ta mesec v Beogradu. 
Po sprejemu sklepnih dokumentov 
kongresa je v zaključnem govoru re
kel predsednik slovenskih sindika
tov tov. Vinko Hafner, da smo se 
dogovorili o našem delu v prihod
nje, naša naloga pa je, da to spro- 
vedemo v vsakdanje življenje, da ne 
bo ostalo samo zapisano to spozna
nje, do katerega smo prišli, temveč 
se moramo boriti, da to dojame 
vsak delovni človek.

Maribor je dva dni živel s kon
gresom, tako spontano, da smo se 
počutili res prijetno. Ob slovesu od 
mesta gostitelja so nas pospremili 
s cvetjem, godbo na pihala in ognje
metom.

Drašler Franc

Organiziranost mladih v UKU
Z organizacijskimi spremembami 

delovne organizacije, ki so iz prvot
no dveh TOZD formirali štiri, se mo
ra tudi mladinska organizacija pri
lagoditi novim razmeram. Mladin
ska organizacija oz. 00 ZSMS kot 
temeljna celica, mora svoje delova
nje usmeriti predvsem znotraj 
TOZD, če hoče zadovoljivo reševati 
postavljene naloge in cilje in opra
vičiti vlogo družbeno-politične orga
nizacije. Če izhajamo iz te usmerit
ve delovanja mladine, potem nam 
je hitro jasno, da je potrebno for
mirati štiri OO ZSMS v TOZD in 
eno v delovni skupnosti (DSODSP).

V naslednjem obdobju se bomo 
udejstvovali predvsem na naslednjih 
področjih:

— produktivnost dela
— disciplina
— boleznine
— uresničevanje ZZD
— inovatorstvo
— poraba in izkoriščanje surovin
— dohodkovni odnosi
— samoupravljanje.
Naloge, ki smo si jih zadali, za

devajo predvsem družbeno ekonom
ske odnose in te lahko uresničuje
mo le znotraj posamezne TOZD. 
Za druge aktivnosti mladih, pred
vsem s področja kulture, športa, in-
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formiranja pa so nova organizira
nost mladih manj primerna od do
sedanje — lokacijske. Za uspešno 
delo tudi na teh področjih, ki bi jih 
lahko imenovali tudi klubske dejav
nosti, pa bo potrebno formirati po 
lokacijah aktiv mladih oziroma kak
šno drugo obliko neformalne pove
zave. Vsaka 00 ZSMS bo po no
vem organizirana tako, da bo v vod
stvu vsake 00 zastopani obe loka
ciji, saj bo le tako OO seznanjena 
s problematiko celotnega TOZD. 
Člani predsedstva posamezne loka
cije pa bi se povezali v vodstvo ak
tiva lokacije.

Za uresničevanje enotne politike 
mladih tako v DO Liko, kakor tudi 
navzven, se bo na nivoju DO for
miral še koordinacijski svet (KS) 
00 ZSMS, sestavljen iz delegatov,

Gromki aplavz se je razlegel po 
dvorani, a v ušesih vseh poslušalcev 
so še doneli zvoki odpetih pesmi. 
Potem je pred številnim avditorijem 
tov. Franci Ogrin podelil pevskemu 
zboru »LIKO« Verd, plaketo Lika! 
Ne vem, kje naj začnem. Več kot 
uspešen začetek kulturne dejavno
sti nekega pevskega zbora ne mo
reš izpovedati v eni sapi.
Kje pesem si? Ali na poljih teh?
Si pod Triglavom, okrog Karavank? 
Ali si po plavžih, ali po rudnikih? 
Tu? Preko morja? In ni ti meja?

V srcih številnih poslušalcev je 
igralo, kajti pesem je veselje, je sre
ča, zato je plaketa »LIKA« podeljena 
istoimenskemu zboru še zaslužnej-

v spodbujanju in spremljanju nji
hovega dela, ter v izpeljavi akcij 
skupnega pomena (izobraževanje, 
ipd.).

V novembru in decembru nas ča
kajo naslednje naloge:

— ustanovne konference 00 
ZSMS po TOZD in DSODSP

— volitve organov OO ZSMS
— programi dela 00 ZSMS
— ustanovna konferenca KS 

ZSMS
— volitve organov in programi 

dela KS.
Pri izvajanju teh nalog bomo po

svečali veliko pozornosti kadrova
nju v 00 in akcijskemu programu 
dela v naslednjem obdobju, saj bo
mo le tako opravičili vlogo družbe
nopolitične organizacije.

Selan Milan

ša. O pesem snujoča ti, neskončna 
si in ni ti meja! Z njo se plemeni
timo, zalivamo cvetje svoje duše, 
ohranjamo svojo bit in skušamo v 
korak s svetom in prisluhnemo utri
pu življenja. Pevski zbor »LIKO« 
Verd pod vodstvom prizadevnega, 
neumornega Toneta Jurjevčiča je 
osvojil srca publike, da niti ne go
vorimo o mnogih priznanjih doblje
nih na raznih gostovanjih. Vsi smo 
ponosni nanje, na njihovo pesem in 
delo. Senegalski pesnik Seingor je 
skušal ganiti srce belega človeka, ko 
mu je zapel o trpljenju črnega. Tudi 
pevski zbor »Liko« Verd prepeva 
pesmi, ki niso lepe samo za uho, am
pak znajo ostati tudi v srcu vsake

ga človeka. Ta pevski zbor je po
stal ena sama velika družina, dru
žina skladnosti in pesmi, ki vsako
gar navdušujejo. Njihove pesmi zna
jo prevzeti vsakega človeka v zbor 
pa poleg učenih ljudi pritegniti tudi 
delavca proletarca. Vsekakor je to 
hvale vredna odlika pevskega zbora 
»Lika« Vred! Iz grl pevcev prihajajo 
pesmi, ki izžarevajo mnogo želja, 
želja po enakopravnosti in uresni
čitvi pravic črnih, rumenih, rdečih 
in belih...

Spoštovani pevci in vodja pevske
ga zbora »Liko« Verd, nešteto bise
rov ste nam nasuli v zakladnico na
še kulture, zato je vsaka hvalnica 
premalo, a mi in naša srca ostaja
mo z vami. Zboru in tov. Jurjevčiču 
želimo še obilico plodnih pevskih 
let in uspehov na gledaliških odrih 
doma kot tudi v tujini in pri naših 
izseljencih.

Franci Tršar

Inovacije
Sprejet je bil pravilnik o izumih 

in tehničnih izboljšavah, minilo je 
leto, ki ga je zvezna skupščina raz
glasila za leto inovacij, ki je bilo po
daljšano še za eno leto, prizadevale 
so se naše komisije za inovacije, 
prizadevali so se tudi redki posa
mezniki, večina pa je stala ob stra
ni. Ni prišlo do gibanja, ki smo si 
ga v naši družbi želeli, da bi našo 
ustvarjalnost pretvorili v izume, teh
nične izboljšave organizacijske pred
loge, blagovne znamke (ime, znak, 
model). Ostali smo na repu svetov
ne lestivce po številu izumov. Tudi 
v Liku komisije niso imele pretira
nega dela s priznavanjem nagrad za 
inovacije. Pa tako smo ponosni na 
našo ustvarjalnost in iznajdljivost. 
Posamezniki, ki so predlagali tehnič
ne izboljšave, dali koristne organi
zacijske predloge, predlagali mode
le, so ostali v anonimnosti. Včasih 
je tudi bolje ostati brez upravičene 
nagrade, kot pa prenašati zavist so
delavcev. Da, tudi to je problem, če 
ne eden največjih. Več smo razprav
ljali o tem, kdaj neka izboljšava so
di v okviru delovne dolžnosti, kot 
pa o tem, kako ljudi vspodbuditi k 
predlaganju rešitev, kako nagraditi 
ustvarjalnost, kako ustvariti potre
ben pregled nad to dejavnostjo itd. 
Škoda, ko imamo toliko uporabnih 
predlogov. Njihova izvedba bi na
pravila naše delo učinkovitejše, kva
litetnejše, lažje, varnejše, cenejše ... 
zato, predlagajmo, kje in kaj je tre
ba izboljšati. Koristen bo vsak pred
log izboljšav na strojih, v tehnolo
škem oziroma delovnem postopku, 
v organizaciji dela uporabi strojev 
in materialov itd. Predlog je lahko 
elaborat, ali kratek usten predlog. 
Posredujemo ga svojemu vodji de
la, tehnologu, komisiji za inovacije.Pevski zbor LIKO Verd na proslavi ob 9. kongresu ZSS

Čestitke zbore LIKO Verd
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Na predlog mora biti dan odgo
vor. In če ga ne dobimo od komi
sije, ga zahtevajmo od organov up
ravljanja. Če sodelavec dobi nagra
do, priznaj emo mu, saj bomo imeli 
od tega vsi korist. Priznanje dru
gemu naj nas vspodbudi temu, da 
bomo tudi sami iskali izboljšave, 
jih predlagali in se uvrstili med ti
ste, ki so deležni priznanj. Komisija 
za inovacije in delavce, ki so zadol
ženi za organizacijo delovnega pro
cesa in za razvoj, pa tudi še čakajo

Pri raziskavi vzrokov nastalih ne
zgod mi pogosto delavci, ki so doži
veli nezgodo prizadeto izjavljajo: 
»Saj se nisem zanalašč poškodoval!« 
Delavci, ki tako izjavljajo ponava
di odgovorim, da tega ne mislim, 
da pa je njegovo ravnanje pri delu 
in njegov odnos do raznega dela tak, 
kot da bi si nezgodo želel.

Poskušajmo skupno ugotoviti — 
ali ta trditev drži?

Da začnemo s splošno znano ugo
tovitvijo, da je večino ljudi, do sebe 
popustljiva — nekritična, to se pra
vi, da smo svoje napake le malokrat 
pripravljeni videti in priznati. Po 
drugi strani pa je veliko ljudi pri
pravljeno takoj okriviti druge za 
svoje težave ali nesrečo — ne da bi 
pri tem pomislili na svojo sokrivdo 
— kaj še da bi jo priznali.

Že navedena ugotovitev gre v prid 
gornji trditvi. Vendar sem jo zato 
navedel, da bi v nadaljevanju naše
ga razglabljanja ta vpliv čimbolj iz
ločili. Da bi obravnavali le tiste ne
gativne pojave pri našem delu v del. 
organizaciji oziroma pri izvajanju 
delovnih nalog, ki pogosto imajo za 
posledico — nezgodo pri delu.

Poglejmo prvi primer takšnega 
ravnanja, ki vsako leto botruje trem 
do šestim nezgodam:

»Delavec NN porezal prst na roki, 
ko je hotel umakniti obrezino ali 
odstraniti žagovino z neposredne 
bližine vrtečega rezila.«

Vsak delavec VE (saj je bil vsak 
poučen o tem še pred razporedit
vijo na delo, večina je sprejela tudi 
pismena navodila, takšna opozorila 
so bila izobešena tudi pri strojih, 
napisano je v pravilniku in spora
zumu o varstvu pri delu itd.). Da je 
takšno ravnanje nevarno IN zato tu
di prepovedano oziroma je dovolje
no takšno ravnanje le pod pogojem, 
da delavec predhodno izključi stroj 
in počaka, da se rezilo ustavi. Ali pa 
to opravimo na drug varen način 
npr. z izpihovanjem z zrakom iz var
ne razdalje v kolikor je pri stroju 
tak izpihovalnik prigrajen.

Na postavljeno vprašanje delav
cu: »Zakaj ni upošteval varnostnih 
navodil?« sledi največkrat odgovor:

naloge, da inventivno dejavnost 
vspodbujajo, obdelajo in realizirajo 
dane predloge in ustvarijo potreben 
pregled nad to dejavnostjo.

V naslednji številki bi radi o tem 
problemu napisali kaj konkretnega. 
Oglasite se inovatorji s slabimi in 
dobrimi izkušnjami, predlagatelji 
neizvedenih koristnih predlogov. 
Imate morda predlog, kaj je treba 
napraviti za izboljšanje na tem po
dročju?

Sajovec Alojz

»DA NI ČASA — kdo bo čakal, da 
se stroj oziroma rezilo ustavi.«

Res — na prvi pogled je videti 
tak odgovor zadovoljiv — vsaj za de
lavca, saj iz tega sledi: ,da delavec 
ni sokriv za nastalo poškodbo in 
krivi so tehnično pomanjkljivi stro
ji —- norma itd.’

Ko pa upoštevamo, da bo delavec 
zaradi poškodbe, ki je nastala na 
osnovi opustitve varnostnega ukre
pa, bil v bolezenskem staležu 15—30 
delovnih dni ali celo še več, da bo 
morda delavec imel trajne posledice 
zaradi nastale poškodbe itd. Pa trdi-

Izvršni odbori sindikata TOZD-ov 
so se odločili, da bi bilo pravilno in 
potrebno tudi naše nekdanje delav
ce — upokojence seznaniti z uspe
hi ali neuspehi naše DO »LIKO«. Mo
goče imamo le premalo kontakta z 
njimi in le od drugih izvedo, kako 
je v DO in še največkrat z netočni-

tev: »DA NI ČASA« več ne drži — 
če se le vprašamo, kolikokrat bi lah
ko ustavili stroj in počakal, da se 
rezilo ustavi, da bi tako izgubljen 
čas bil enak izgubljenemu času bo
lezenskega staleža zaradi nezgode in 
to še brez posledic oziroma poškod
be. Tudi »norma« ni več tako po
membna, da bi zaradi tega opustili 
varnostni ukrep zaradi časa bi se 
izpostavljali nesreči pri delu, ki bi 
imela lahko hujše posledice.

Zato se je potrebno vedno zave
dati, da posledice opustitve varnost
nih ukrepov (v našem primeru gre 
za varnostni ukrep — prepoved či
ščenja oziroma odstranjevanja od
padkov, žagovine in podobno med 
obratovanjem stroja oziroma rezi
la) skoraj vedno prizadenejo NAS 
SAME. Ukrep, da bi do poškodbe ne 
prišlo pa je tudi odvisen od nas sa
mih.

Sedaj vas prepuščam lastnem raz
mišljanju: »Kdo naj bi bil kriv za 
takšne nezgode«, o besedah: »Saj se 
nisem zanalašč,« kdo nam daje pra
vico, da opustimo varnostni ukrep 
pri delu, da se tako izpostavljamo 
lastni nesreči, kdo naj bi nas v tem 
nevarnem početju ustavil. Ali so 
takšne nezgode, sploh upravičene.

Se nadaljuje!
Ogrin Rado

mi ali celo napačnimi podatki. 
Sklep 10 sindikata je bil, da se prvo 
srečanje z našimi upokojenci skliče 
dne 27. 10. 1978. ob 14. uri, kakor 
tudi sklep, da se taka srečanja or
ganizirajo vsaj enkrat letno — torej 
naj bi bilo tradicionalno.

Pevski zbor LIKO Borovnica je zapel na srečanju z upokojenci v Borovnici

Saj se nisem zanalašč'

Srečanje z našimi upokojenci



STRAN 8 NAŠE DELO

Dne 27. 10. smo bili kar nekako 
v napetosti z mislijo, koliko upoko
jencev se bo na obvestilo po pošti 
udeležilo srečanja? Ob 14. uri smo 
že videli, da so se številno odzvali 
vabilu. Pri vhodu so jim dve dekleti 
pripenjale rdeče nageljne, kar je bil 
prvi korak prijetnega vzdušja. Ko 
so se zbrali, smo se vodiči skupaj 
z njimi fotografirali, za prijeten spo
min nanje. Po rokovanju, informaci
jah o zdravju, delu in drugih vpra
šanjih smo jih popeljali na ogled 
nove linije vrat in nove lakirnice. 
Tisti, ki so še pri moči so si hoteli 
kar najhitreje ogledati to postro
jenje, ki je eno najsodobnejših. Med 
upokojenci smo imeli tudi naj sta
rejšega upokojenca in to Hafnerje
vega očeta, kar 85 let ima in se je 
ob spremstvu svoje žene udeležil 
srečanja. Vse ga je zanimalo in ne
malo se je začudil, ko si je ogledal 
lakirnico vrat. Tudi Volkov oče, ki 
je invalid, si je ob podpori svoje 
snahe ogledal tovarno. Ker je slep, 
si je proizvode in stroje otipal in 
presojal kvaliteto. Vodiči smo jim 
kolikor je bilo mogoče po domače 
tolmačili postopek lakiranja vrat. 
Omenim naj, da je lakirnica delala 
podaljšan delovni čas ravno zaradi 
njih, da so si tako lahko ogledali 
postopek lakiranja vratnih elemen
tov. Tudi strojna linija je bila za 
njih presenečenje. Primerjali so teh
nologijo dela v njihovih časih in 
kakšna je danes. Največkrat ome
njene besede so bile, da se imamo 
sedaj res »komot« in da je precej 
manj trpljenja kod nekoč. Po sploš
nem obhodu in komentiranju o vra
tih, smo si ogledali še novo meha
nično delavnico, kotlovnico, gasil
sko shrambo in nato še žago in sto- 
lamo. Vse prav vse jih je zanimalo. 
Kakor v Borovnici, tako tudi na Ver
du. Tu jih je zanimala nova žagal- 
nica, seveda pa tudi nova mizarska 
delavnica. Razpoloženje, vprašanja 
in komentarji so bili na prijetni vi
šini. Zanimala jih je kvaliteta, plan, 
stroški in prodaja naših artiklov.

Po ogledu proizvodnih prostorov 
smo jih napotili v prostore delav
skih restavracij na obeh lokacijah. 
Pri vhodu v prostor DUR-a so jim 
naše uslužbenke ponudile aperitev 
kuverto z 200.- din. Presenečenje je 
bilo veliko, še večje pa je bilo, ko 
smo jim priredili kosilo. Po kraj
šem govoru se je stopnjevalo razpo
loženje ob kapljici. Pevski zbor Par- 
ketarne je poskrbel za razpoloženje 
na lokaciji Verd, borovniški pevski 
zbor tovarne pa na lokaciji Borov
nica. Fantje so dobro zapeli in lah
ko trdimo, da sta oba zbora na vi
soki kvaliteti. Za družabnost je na 
lokaciji Borovnica poskrbel še Pero 
s svojo harmoniko. Tudi ples je bil 
za posameznike nekaj — kar že dol
go ni bilo. Plesali so z uslužbenka
mi in z upokojenkami. Obiskali so 
nas tudi predstavniki SO Vrhnika 
tov. Mejač — direktor, tov. Sajovec 
vodja splošnega sektorja in še dru- Srečanje upokojencev v Borovnici



NAŠE DELO STRAN 9

gi. Med upokojenci sta bila tudi tov. 
Marolt Anton, tovarišica Danica iz 
računovodstva, tov. Kenig Maks, 
nekdanji obratovodja in drugi. Tudi 
na Verdu so se srečanja udeležili 
polnoštevilno. Ker ni bilo harmoni
ke, je bilo namesto tega tovariško 
kramljanje ob dobri zakuski. Ob tej 
priliki moram pohvaliti kuharice, ki 
so pripravile kosilo res okusno.

Veselo razpoloženje se je nadalje
valo vse do pozne večerne ure.

Ob zaključku tega srečanja lah
ko ugotovimo, da je bila odločitev 
sindikata — o organiziranju takih 
srečanj zelo uspešna, upokojenci pa 
so nam dali vso priznanje za orga
nizacijo.

Dragi naši upokojenci:
Želimo Vam, da bi bili prisotni 

še na mnogih srečanjih z nami, da 
bi bili zdravi in srečni. Potrudili se 
bomo, da Vas bomo preko tovarni
škega časopisa »Naše delo« redno 
seznanjali z našo proizvodnjo, delu 
samoupravnih organov itd. in Vam 
ta časopis tudi redno pošiljali.

Kličem Vam — še na mnoga leta.

Martinčič Franko

Požarna varnost
V okviru tedna požarne varnosti, 

ki je bil od 23. do 29. oktobra, se 
je na obratu Verd izvršila sektorska 
vaja.

Na vaji so sodelovala sledeča ga
silska društva: GD Vrhnika, GD 
Verd, IGD Industrija usnja Vrhnika 
in naše domače gasilsko društvo, ki 
je bilo tudi organizator vaje.

Z namišljenim alarmom točno ob 
8. uri so vsa imenovana gasilska 
društva odhitela iz svojih orodišč 
na obrat Verd, kjer je »gorela su
šilnica«.

Že po osmih minutah so bile ga
silske ekipe v akciji in pričele z ga
šenjem namišljenega požara.

Akcija vseh ekip je potekala za
dovoljivo, zataknilo pa se je doma
čemu društvu, kateremu je odpove
dala motorna črpalka.

Kvar je nastal na napravi za sesa
nje vode. Takoj, ko je bilo ugotov
ljeno, da z motorno črpalko ni mo
goče dobiti vode, so pričeli z odvze
mom vode iz talnih hidrantov.

Na vaji je bil prisoten tudi po
veljnik občinske gasilske zveze Vrh
nike, ki je po končani vaji, pred 
zborom v kratkih besedah povedal 
namen tedna požarne varnosti, in 
tudi opozoril na razne napake, ka
tere je bilo opaziti med akcijo.

Grampovčnik Matevž Takole pa je bilo na srečanju z upokojenci v Verdu
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JUBILANTI
ZA 30 LET 

Verd:
Jerebic Tinca 
Koler Franc 
Pajsar Ivan 
Malovrh Franc 
Seljak Janez 
Stanovnik Ivanka

Borovnica:
Turšič Iva 
Štefančič Minka

ZA 20 LET 

Verd:
Ogrin Rado 
Potrebuješ Ivan 
Pušnik Veronika 
Petrič Franc ml. 
Simnovič Janko 
Šubic Francka 
Turšič Franc 
Vidmar Ana 
Zalar Stane 
Žgavec Kati

Borovnica:
Dormiš Štefka 
Jurčec Magda 
Komar Agica 
Kos Antonija 
Lenarčič Anton 
Petkovšek Bogdana 
Mavec Anton 
Pelko Stane 
Petkovšek Jože 
Kocmut Milka 
Lampret Fani 
Drašler Franc 
Doljšak Marija 
Pristavec Marija

Tovariško srečanje jubilantov pred 
15 leti v Borovnici

ZA 10 LET 

Verd:
Kozjek Ciril 
Mlakar Janko 
Tkalič Andrej 
Turk Franc ml. 
Zalar Jožica 
Zupan Ivanka

Borovnica:
Kuzma Marica 
Sajfert Jakob 
Terzič Velja 
Suhadolnik Metka 
Petelin Rudi 
Žitko Jože 
Cerk Sonja 
Fekonja Štefan 
Jesenovec Valentina

Vrhnika:
Jesenko Franc 
Pungerčič Olomir 
Pristavec Cvetka 
Stankovič Djordje

Kadri
KADRI SO EDEN OSNOVNIH 
POGOJEV HITREJŠEGA RAZVOJA

Vsi skupaj si prizadevamo, da pri 
svojem delu naredimo čimveč, da 
povečamo produktivnost in tako do
sežemo boljše delovne rezultate in 
ustvarimo načrtovani dohodek ter 
uresničimo postavljene cilje. Samo 
pod pogojem, da naredimo več kva
litetnejših izdelkov, da izkoristimo 
optimalno proizvodne kapacitete, de
lovni čas in da delamo še bolj go
spodarno, lahko ustvarimo večji do
hodek. Tako bomo imeli dovolj 
sredstev za nove naložbe, da izbolj
šamo delovne in življenjske razme
re zaposlenih, višje osebne dohodke, 
zagotovimo delovnemu človeku bolj
ši življenjski standard in večjo so
cialno varnost.

Da vse to dosežemo se moramo 
nujno vključiti v mednarodno de
litev dela, sicer se naši proizvodnji

ne more obetati prihodnost. Pred
pogoj za to pa je ekonomsko in teh
nično približanje mednarodnim nor
mam. Zato ni dovolj, da kupimo so
dobne stroje, vpeljemo novo tehno
logijo in organizacijo, temveč mo
ramo imeti usposobljene kadre, ki 
bodo sposobni obvladati nove zahte
ve proizvodnega procesa in dela z 
ljudmi.

Ugotovimo lahko, da je naša DO 
v zelo kratkem času naredila hiter, 
sunkovit napredek v tehnološko-or- 
ganizacijskem razvoju. S posodab
ljanjem proizvodnega procesa; to je 
z uvajanjem novih tehniško-tehnolo- 
ških dosežkov, (strojev, naprav in 
priprav) ki bodo zagotovili večjo 
produktivnost, boljše pogoje dela in 
boljše možnosti da ustvarimo večji 
dohodek. Vsporedno s tem pa dvig 
osebnega in družbenega standarda 
zaposlenih.

Na žalost moramo reči, da smo v 
tem hitrem razvoju hote ali ne-hote 
pozabili na kadre kot na nepogreš
ljiv člen — gonilno moč v tem raz
voju.

Narejeno je zelo malo, da se na
črtno in pravočasno usposobijo že 
zaposleni kadri, ali pridobijo novi, 
ki bodo sposobni uspešno izvršiti 
naloge, ki se pred njih postavljajo 
in se tako brez večjih težav vključili 
v proizvodni proces.

Pri načrtovanju novih investicij 
uvajanju tehnoloških postopkov ali 
drugih sprememb, ki so povezani s 
kadri, je treba razmisliti, planirati 
jih moramo kot zelo pomembni in
tegralni del teh investicij. Pripraviti 
moramo morebitne ukrepe, ki jih 
je možno pravočasno izvesti, da se 
zagotovi potrebno število kadrov in 
tako omogoči doseganje planiranih 
rezultatov.

Če bomo tako delali, se nam ne 
more zgoditi, da upeljujemo novo 
tehnologijo v proizvodni proces a 
da nimamo za njo potrebne kadre, 
ki imajo potrebno teoretično in 
praktično znanje in izkušnje — tem
več se morajo učiti na lastnih iz
kušnjah, napakah. Tako usposobi j a- 
nje traja dalj časa in je zelo drago. 
Znano nam je tudi to, da je veliko 
lažje in hitreje kupiti nov stroj in 
ga vključiti v proizvodni proces, do- 
čim usposabljanje delavca zahteva 
veliko več časa.

Zavedajoč se pomembnosti stro
kovno usposobljenega kadra, kot 
enega izmed osnovnih činiteljev za 
hitrejši in uspešnejši razvoj DO nam 
mora biti jasno, da so naložbe v ka
dre, bodisi usposabljanje že zapo
slenih ali pridobivanje novih zelo 
smotrna in dobra investicija, ki se 
bo hitro obrestovala.

Analiza kad. strukture, ki bo na
rejena, nam bo pokazala zlasti kak
šne so razlike v strokovni usposob
ljenosti, ki se zahteva za opravlja
nje teh del in nalog pri sedanji or
ganizaciji ter dejanske usposoblje
nosti zaposlenih, ki opravljajo ta de
la in naloge.
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Anekdote z vojaških vaj
SLIVOVKA

Bilo je na vojaških vajah borov
niških »junakov«. Dva dneva so bile 
vaje v dvorani, kjer smo spoznavali 
sodobno pehotno orožje jugoslovan
skega porekla, ga razstavljali in se
stavljali. Poleg drugih tem seveda 
tudi ni manjkalo humorja. Zvečer 
so bile postavljene straže, organizi
rane izvidnice — torej vse kar za
hteva zavarovanje vojske, ki počiva. 
Ker je bilo do počitka še precej ča
sa, smo poskrbeli za harmoniko, naj
bolj iznajdljivi pa tudi za kapljico 
in kavo. Med tistimi, ki sta šla po 
liniji intendanta po zdravilo proti 
prehladu, sta bila tudi Lojze in Slav
ko. Iz dobro obveščenih krogov in 
obveščevalcev iz vasi kjer smo ta
borili, sta izvedela, da je v vasi ne
ka domačija, kjer živi neka samska 
ženska s preveč polnimi baloni (fla- 
šami) 4 leta stare slivovke. Ustavila 
sta se v hiši poleg omenjene doma
čije in glej srečne roke — prav tu 
je bila na obisku ženska, ki ji je 
dobra kapljica zavzemala preveč 
prostora v hiši. Da bi prišla do tako 
častitljive stare pijače, sta načela 
naslednji pogovor:

»Ali ni škoda Slavko, ko bodo tan
ki uničili tako lep vrt, kot je ta po
leg hiše?« Slavko je urno poprijel, 
ko je videl iznajdljivost Lojza in na
daljeval: »Res je škoda teh sljiv, 
ki so tako polne. In pomisli, koliko 
slivovke bi bilo iz njih.« Ženska je 
hitro zagrabila vabo: »Čez kateri vrt 
pravita da bodo šli tanki?«

Oba sta hitro pokazala njen vrt.
Prosila ju je za milost, predvsem 

pa Lojza, ki je imel čin vodnika — 
misleč da je kak višji oficir, naj us
merijo tanke preko sosedovega vr
ta, kjer so slive že obrane in tako 
ne bo nobene škode. Zatrjevala sta 
ji, da bi se morda to dalo urediti, 
toda da bo stvar zelo težka. »Pri
nesla vama bom liter 4 leta stare 
slivovke, če to uredita,« je dejala in 
v petih minutah prinesla težko pri
čakovano žganje.

Zagotovila sta ji premik vaje tan
kov malo bolj v desno in zadovoljno 
odšla v ožjo samoiniciativno formi
rano intendantsko službo, kjer je sli
vovka kmalu dobila novo vskladi- 
ščenje in s tem povzročila veselo 
razpoloženje.

ŠOJA
Bilo je deževno pusto vreme. Te

ga dneva je bila v planu vežba: uni
čiti večjo skupino sovražnikovih di
verzantov, ki so odskočili nekje v 
gozdu. Podatkov o točnem mestu 
nismo imeli pač pa samo približni 
rej on odskoka, katerega so nam po
sredovali občani.

Razdelili smo se v tri skupine in 
tiho, prikrito začeli prečiščevati

gozd. Za morebitno presenečenje 
smo imeli pred seboj čelne izvidni
ke, ki bi kakršno koli sumljivo pre
mikanje ali govorenje, ki bi ga opa
zili •— glavnimi tudi posredovali. V 
skupini kjer sem se nahajal je bil 
tudi vrli vojak Ž. Franc. Nalogo čel
nega izvidnika je resno vzel in za
čel se je tiho pomikati v gotovi raz
dalji od nas in opazovati zemljišče. 
Malo korajže je imel še od prejšnje
ga večera, tako da se ni bal nobenih 
presenečenj. Tu naj omenim to, da 
so sovražnika markirali fantje iz 
Vrhnike, ki so odšli v gozd pred na
mi, a nismo vedeli kam. Njihova 
dolžnost je bila, da se spretno in 
učinkovito utaborijo, z namenom iz
vajati diverzije v okolici. No, kot 
smo omenili se je France neslišno 
pomikal naprej in naenkrat — glas 
ptice izdajalke — šoje. Šoja je bila 
še mladica in ni znala leteti. Skak
ljala je po tleh in se drla, naš čel
ni izvidnik pa za njo da bi ji po 
hitrem postopku preprečil izdajo 
naših enot, oziroma izdajanje opozo
rila diverzantom. Tekla je po tleh, 
France za njo in ostali smo brez 
čelnega izvidnika, ki je ubral s šojo 
vred povsem svojo smer. Kar je — 
je, smo dejali, vpiti na njega nismo 
smeli, zato smo določili takoj dru
gega čelnega izvidnika in česali gozd 
naprej. In kaj je bilo s Francetom? 
Ne boste verjeli! Šoja ga je privedla 
ravno na diverzante, ki so se nič 
hudega sluteč pogovarjali v skupini 
in samoiniciativnem izvidniku ka
zali hrbet. Nenadoma — kot na dla
ni! Zmaga je tu, v tem pa tudi po
hvala ali medalja. Take prilike nič 
več. Z ramena sname avtomat z ma
nevrsko municijo in po vseh voja
ških pravilih zavpije: »Roke v vis — 
pedajte se!« Haha, so se zasmejali 
diverzanti, tako gladko se pa ne da
mo in jo urnih nog popihali. Ker se 
na Francetove klice »stoj« takoj na
to tudi na njegovo manevrsko mu
nicijo niso ustavili, čeprav bi — če 
bi bila prava lahko vse postrelil se 
je začel France na vse viže dreti za 
njimi: »Le počakajte barabe Vrhni
ške, se bomo že dobili v kaki ošte- 
riji in bomo obračunali in popravili 
uspeh vežbe bolj po domače. Si bo
ste takrat zapomnili ali ne — če te 
ustrelim, pa čeprav z manevrsko 
municijo — na par metrov si mrtev 
pa amen, ne pa da zbežiš. Kje ste 
že videli pokojnike teči.«

Tako se je France pridušal na vse 
Svetnike in še par povrhu da bo 
z njimi po vežbi obračunal v lastni 
režiji. No vežba je vseeno uspela. 
Njihov beg je bil slaba odločitev, 
kajti padli so v roke naše enote, ki 
jim je prišla za hrbet.

Martinčič Franko

TEDEN POŽARNE VARNOSTI

BRALCEM!
K rednem izhajanju glasila lahko 

pripomorete tudi vi! Napišite čla
nek. Če mislite, da sami ne znate 
pisati oziroma oblikovati članka se 
obrnite na tovariše, ki so zadolženi 
za zbiranje člankov v vaši delovni 
enoti: Ogrin Rado, Knapič Stane, 
Urh Stane, Petrič Stane, Drobnič 
Janko, Fortuna Danilo, Gabriel Pe
ter, Trček Valentin, Hanželj Miro, 
Martinčič Franko, Susman Jakob.

UREJEN ARHIV?
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UREDNIKI ODBOR: NAŠE DELO, glasilo delovne skupnosti Lesnoindustrijski kombinat »LIKO« Vrh
nika, ureja uredniški odbor: Jakob Susman (odgovorni urednik), Miroslav Hanžel, Stane Knapič, Rado 
Ogrin, Petrič Stane, Martinčič Franko, Stane Urh — Naslov uredništva: Lesnoindustrijski kombinat »LI
KO« Vrhnika, Cankarjev trg 4, Vrhnika — Tiska Železniška tiskarna v Ljubljani


